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– Ön zeneszer-
zés szakot vég-
zett a Zene-
akadémián. A
közhiedelem
szerint a zene-
szerzôk igen
elvont embe-
rek – hogy ke-
rült egyáltalán
kapcso la tba
egy ilyen gya-
korlatiasságot
kívánó munká-
val?

– Valóban kialakult egy kényelmes
elôítélet, amely szerint a zeneszerzôk és a
zenetudósok elvontak lennének. Nem va-
gyok zenetudós, de a zeneszerzôkre vo-
natkoztatva azonban ezt vissza kell, hogy
utasítsam. A zenetudósok között szerin-
tem inkább elôfordul ez a típus, de még
ott sem szabad általánosítani. Az elvont-
ság ugyanis a hétköznapi kapcsolatokban,
azok zártabb vagy nyitottabb jellegében
jelentkezik. Annak idején a fôiskolán én
nyitott embereknek ismertem meg a zene-
szerzôs növendékeket – talán nem vélet-
len, hogy osztálytársaim közül senki sem
dolgozik de facto zeneszerzôként. Van
közöttük karmester, színházi zenei veze-
tô, gambamûvész – „csak” zeneszerzô
nincs. 

– Ahhoz azonban, hogy valaki egy ze-
nekar ügyvezetô igazgatója legyen, kevés
a nyitottság. Milyen egyéb elôtanulmá-
nyokat, élettapasztalatot követelt meg a
pályázat, amit egy 28 éves fiatalember
megnyerhetett?

– 1993-ban diplomáztam, de már elôt-
te is részt vettem különbözô rendezvé-
nyek (többek között a Tavaszi Fesztivál
kisebb programjainak) szervezésében.
Akkor is már érdekelt a marketing, amit
még másképp (reklám- és propagandate-
vékenységnek) hívtak. Majd kaptam egy
lehetôséget Bozay Attilától, és a Nemzeti
Filharmónia külügyi osztályán dolgoz-
tam, mint impresszárió. Másfél év eltelte
után azonban látnom kellett, hogy az álta-
lam elképzelt dolgok ott, az adott körül-
mények között nem kivitelezhetôek, mert
– állami cég lévén – mindenre nagyon ne-
hezen reagáltak.

Ekkor olvastam a HVG-ben  egy hirde-
tést: egy jólmenô cég keresett marketing-

asszisztenseket. Megpróbáltam, de nem
sok reményt fûztem a dologhoz, hiszen –
ahogy azt elôre sejtettem – matematiku-
sokkal és közgazdászokkal kerültem egy
felvételi csoportba. Végül én kerültem be,
mert kiderült, hogy sokkal inkább a krea-
tivitás, mint egy adott tudásanyag érde-
kelte a céget. Sajátos módon ugyanígy
került hasonló munkakörbe egyik hege-
dûs kollégám. Ezt a helyet nagyon szeret-
tem, bár a munka és a kereset aránya nem
állt összhangban. Végül azért jöttem el,
mert édesapám halála miatt szükség volt
arra, hogy több pénzt keressek. Utána egy
világhírû óramárkákkal foglalkozó válla-
lat, majd egy fizetô kereskedelmi televí-
zió marketing- és értékesítési vezetôje-
ként  dolgoztam. Éppen akkor, amikor pi-
acmegosztás miatt megszûnt ez a TV-
adó, megjelent – ismét a HVG-ben – ez a
pályázat. 

– Tudomása szerint sokan jelentkez-
tek?

– Tudomásom szerint igen, és nagyon
örülök, hogy fiatal korom ellenére engem
választottak. Eredeti elképzeléseim sze-
rint ugyanis éppen ilyen pozícióban sze-
rettem volna visszakerülni a zenei pályá-
ra; nem reméltem, hogy ez a helyzet ilyen
gyorsan kialakul. 

– Melyek voltak azok az elképzelések,
amelyeket még a Filharmóniánál szere-
tett volna megvalósítani, de nem sikerült,
és talán itt majd sikerülni fog?

– Alapvetô gondom nem is konkrétan a
Filharmóniával, hanem az akkori állami
cégekkel, azok menedzsmentjével volt.
Ez úgy nézett ki, hogy adva volt egy
konkrét összeg, azt gyorsan elköltötték,
azután pedig semmire sem maradt pénz.
Éppen ezen kellett a leggyorsabban vál-
toztatni: elôre kell gondolkodni, megter-
vezni a bevételeket, nem pedig ülni és ke-
seregni azon, hogy nincs pénz. Azok,
akik át tudnak térni erre a gazdálkodási
metódusra, részesei lehetnek a zenei élet-
nek, akik nem, azok ott maradnak, ahol
most vannak – ez pedig nagyon bizonyta-
lan pozíció. 

– Ez a bizonyos metódusváltás nem
kényszeríti arra a régi, nagyhírû együtte-
seket, hogy elforduljanak állandó, ám eg-
zisztenciálisan már biztonságot nyújtani
nem tudó közönségüktôl?

– Ki kell szolgálni ezt a közönséget;
másfelôl viszont meg kell találni azt a kö-

zönségréteget, amely vevô az adott
együttes adott profiljára. Így nem áll elô
az a paradox helyzet, hogy minden zene-
kar ugyanarra közönség-körre veti rá ma-
gát, és emiatt egy kényszerû kiszorítósdi-
ba kezd. 

Ez egyfajta piac; még akkor is így kell
neveznem, ha a mûvészek tiltakoznak a
kifejezés ellen, mondván, hogy itt embe-
rekrôl van szó. A piacon is emberek van-
nak, ôk vásárolnak szappant, sapkát, au-
tót – és hangversenyeket. Át kell tehát
alakítani az adott szervezetben a döntést
hozók gondolkodásmódját, a muzsiku-
sokkal pedig el kell tudni ezt fogadtatni.
Ennek leghatékonyabb módja, ha észre-
veszik, hogy mindez az ô érdekükben tör-
ténik. Nemcsak arról kell tudniuk, hogy
mennyivel jobban élnek nyugat-európai
vagy tengeren túli kollégáik, hanem azt
is, hogy miért. 

– Annak idején, amikor Ligeti karnagy
úr nyerte meg a zenekar karmesteri pá-
lyázatát, és az együttest fenntartó kurató-
rium elnökével beszélgettem, az volt az
érzésem, hogy a MATÁV mindenképpen
fiatalítani akar – elsôsorban ami a zene-
kar vezetésének gondolkodásmódját illeti.
Érzése szerint ez a szándék is megnyilvá-
nulhatott az Ön kinevezésében? Várható,
hogy jól fognak együttmûködni?

– Igen, miután néhány dolgot azonnal
tisztáztunk. számomra egyértelmû volt,
hogy egy mecénásnak vannak elvárásai.
Nekem ismernem kellett ezeket, hogy el-
döntsem: tudom, akarom-e teljesíteni
azokat? A kuratórium számomra is ro-
konszenves elvárást fogalmazott meg,
amikor egy jó zenekar létrehozásáról be-
szélt. Nem valamihez képest, hanem ab-
szolút mércével mérve is jó zenekart akar,
amihez boldogan járulok hozzá a magam
eszközeivel.

– Elvárás, hogy az együttes a magyar
élvonalba kerüljön?

– Ez nem úgy fogalmazódott meg,
hogy a MATÁV Szimfonikus Zenekar-
nak adott idôn belül adott pozíciót kell el-
foglalni mondjuk a három jelenleg legis-
mertebb zenekar által fémjelzett  magyar-
országi hierarchiában. Az elvárás inkább
arra vonatkozik, hogy létrejöjjön az a bi-
zonyos, általunk megcélzott és el is talált
közönségréteg. 

– Ez talán nem is olyan nehéz, hiszen a
zenekarnak jó törzsközönsége alakult ki

Versenyhelyzet a zenekarok és zeneszerzôk piacán
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új ügyvezetô igazgatójával –



az elmúlt 90 esztendô alatt. Az a feladat,
hogy bôvítsék?

– Talán nem létszámbôvítésrôl van el-
sôsorban szó, hiszen a MATÁV maga
mintegy 15.000 embert foglalkoztat. Na-
gyon szerényen számítva is van két-há-
romezer ember, akit érdekel, hogy mit
csinál ez a zenekar. ôket természetesen el
kell érni, meg kell tartani. Van azonban
még tartalékunk a mûsorpolitikában és a
koncerthelyszínekben – a mi Zenehá-
zunkban van ugyanis olyan terem, ahol
ragyogó ifjúsági hangversenyeket lehet
rendezni. A bôvítést egyébként is az ifjú-
ság irányában tervezzük elsôsorban. Ez az
a korosztály, amelyik még meghódítható
(és meghódítandó) a komolyzene számá-
ra. Itt még nem dôltek el az erôviszonyok
abból a szempontból, hogy ki melyik ze-
nekar „táborához” csatlakozott. Ennek a
még mozgósítható rétegnek a megkeresé-
se és lekötése jelenti a következô hóna-
pok legfontosabb feladatát.  

– Próbálkozni fognak különbözô típu-
sú, stílusú programokkal, és amelyik a
legnagyobb sikert aratja, azt kívánják
folytatni késôbb is?

– Nem hiszem, hogy itt helye, értelme
van próbálkozásnak. Gondos elôkészítô
munkára és szakértô tanácsadókra van
szükség egy határozott üzletpolitikához,
amit aztán következetesen végig kell
vinni, megfelelô reklám- és marketing-
szakértôk segítségével. Nekünk szeren-
csénk van, mert olyan támogató áll mö-
göttünk, amelyik partner tud lenni ebben
a munkában.

– Nemcsak a hangversenyek, hanem a
hangfelvételek esetében is megfelelô mû-
sorpolitikát kell kialakítani. A CD-felvéte-
lek elengedhetetlen kellékei egy hivatásos
mûvész vagy együttes piacon maradásá-
nak, és nagyon kevesek engedhetik meg
maguknak a világon, hogy csak saját elô-
adói habitusuk szerint határozzák meg e
felvételek programját. Olyan mûsort kell
tehát választani, amely még nem öntötte
el a lemezpiacot, amelyre még akkor is kí-
váncsiak a vásárlók, ha nem világsztárok
tolmácsolásában hallgathatják meg. Van-
nak-e ilyen tárgyú elképzeléseik a zene-
karral kapcsolatban?

– Ez valóban fontos szempont, és mi
már a hangversenyeink tervezésekor is fi-
gyelembe vettük a piac ilyen irányú igé-
nyeit. Ligeti András karnagy úr a már ál-
tala tervezett új szezonban megpróbált
valamilyen egyensúlyt teremteni a popu-
láris és az alig hallható kompozíciók
megfelelô arányú mûsorra tûzésében. 

– Ezek szerint már Önöknek is eszébe
jutott, hogy a közönség kissé ráunt a Bee-
thovennel kezdôdô és a nagyromantika né-
hány szerzôjét érintô koncertrepertoárra.

– Igen, hiszen a színesebb programmal
is inkább a közönség kedvében tudunk
járni. Szeretnénk folytatni a szeptember
10-én „debütált” ötletünket: ekkor volt az
ôsbemutatója az általunk rendelt új
Lendvay Kamilló mûnek. Szerencsés len-
ne ebbôl – kortárs magyar mûvek íratásá-
ból és bemutatásából – tradíciót teremteni.

– Erre valóban szükség van, hiszen ke-
vés szomorúbb látvány van, mint amikor
zeneszerzôk loholnak kottával a hónuk
alatt, és megpróbálják elérni, hogy valaki
eljátssza darabjaikat.

– Lehet, hogy ez szomorú látvány, de
az is lehangoló, mikor egy-egy hasonló
megrendelés azért nem jöhet létre, mert a
zeneszerzônek irreális követelése van.
Hatalmas összegekrôl hallani egy-egy
olyan kompozíció támogatása kapcsán,
amely végül nem is lett  népszerû, nem is
reprezentálja  korunk nemzeti muzsikáját. 

Kell majd itt is egy piac, ami világossá
teszi, hogy ha adott zeneszerzôtôl bizo-
nyos típusú mûvet rendelek, azért meny-
nyit kell fizetni – és a piaci helyzete alap-
ján már elôre lehetnek sejtéseim, hogy
megtérül-e a befektetésem, vagy nem ér-
demes kockáztatnom. 

– Nem jelent veszélyt az alkotói folya-
matokra, a valóban minôségi új zene szü-
letésére, ha csak rendelésre komponálnak
a zeneszerzôk?

– A zenetörténet tanúsága szerint nem.
Nagyon leegyszerûsítve a dolgot: a meg-
rendelt mûvek biztosíthatják a megélhe-
tést, és ez nem zárja ki, hogy a saját indít-
tatású darabokat is piacra lehessen dobni.
Ez mindig így volt, elég akár Mozartra,
Beethovenre gondolni. Arról nem is szól-
va, hogy a legszigorúbb megrendelési fel-
tételekhez kötve is lehet nagyon jót írni –
jó példa erre maga Haydn. 

Azt pedig ma is mindenkinek joga van
eldönteni, hogy milyen zeneszerzô szeret-
ne lenni: olyan, aki közel akar állni a kö-
zönség szívéhez és a saját korában akar jó
zeneszerzô lenni, vagy olyan, aki saját
törvényei szerint komponál és majd csak
száz év múlva akar elismertséget szerez-
ni. 

– A beszélgetés során kiderült, hogy az
Ön munkája erôs szálakkal kapcsolódik a
fenntartókhoz és Ligeti karnagy úrhoz
egyaránt. Mi az mégis, ami teljesen a sa-
ját vállán nyugszik?

– Én vagyok az egyszemélyi felelôs az
alapítvány mûködéséért – többek között
Ligeti karnagy úr nyugodt munkájáért is.
A zenekarral kapcsolatos szakmai dolgok
hozzá tartoznak, azokba nem is szeretnék
beleszólni. A Zeneházat olyan állapotban
kell tartanom kollégáimmal, hogy bármi-
kor bármelyik funkciójában használható
legyen; ehhez társul még az a feladat,

hogy a Zeneházat más célokra is értékesí-
teni tudjuk, amikor a zenekarnak nincs rá
szüksége. 

– Milyen jellegû célokra kölcsönzik az
épületet?

– Más cégek hangversenyeire, kiállítá-
sokra, hangfelvételekre.

– Van-e anyagi elvárás a fenntartók ré-
szérôl? ôk biztosítanak egy adott összeget
és a zenekarnak is szereznie kell egy adott
összeget?

– Eddig is így volt; éves terv alapján
kellett vállalkozási bevételt produkálni. A
jövôben is egyre inkább erre törekszem.

– A zenekar maga mennyire keresôké-
pes – például turnék, felkérések révén?

– Volt ilyen lehetôsége a zenekarnak –
csaknem harminc évig vettek részt a ta-
gok ôsszel és tavasszal egy-egy operatur-
nén. Ennek most vége; nagyon sok muzsi-
kus utazott ugyanis el (kétszer három hó-
napra), és ez a szakmai munka színvona-
lát rontotta. Ligeti karnagy úr tehát ezt le-
állította.  Lesznek turnéink ezután is – a
következô másfél év ilyen jellegû szerve-
zései még nem az én munkámat érintet-
ték. De új utakat is keresünk, és ezeknek
egy-két éven belül meg kell, hogy legyen
a látszata.

– Ezek az új utak azért nemcsak szak-
mai eszközök révén járhatók be!

– Igen, ez jó értelemben vett politika,
lobbyzás feltétele is, amit akkor lehet el-
kezdeni, amikor felfigyelnek egy zene-
karra. Vagyis a mi esetünkben most Lige-
ti András neve és mûvészeti kvalitása a
garancia a szakmai fejlôdésre; a muzsiku-
sok is minden erejükkel igyekeznek meg-
felelni az elvárásoknak. Most rajtam és
kollégáimon a sor, hogy ez a figyelem,
ami irányunkban megnyilvánul, továbbra
is megmaradjon. Ebben az esetben az ed-
digi reaktív turnézás átalakulhat proak-
tívvá, vagyis a bejáratott utak mellé az
újabb és újabb lehetôségek jöhetnek majd
bel- és külföldön a zenekar számára.

– Itteni munkája elején találkozott-e
olyan problémákkal, amiket tûzoltás-sze-
rûen kellett megoldania?

– Egy nagyon fontos – ha nem is tûzol-
tás-szerûen – megoldandó dolog van: a
már említett szemléletváltás. Ebben sokan
rokonszenveznek velem a fenntartónál és
a kollégák körében is. El kell kezdeni
egyirányba húzni azt a bizonyos szekeret.

Szeretném továbbfûzni Ligeti András
karmester úr gondolatát, amelyet a Zene-
karnak adott interjúban olvastam. Cél a
Bécsi Filharmonikusok, de az úton sok
minden történhet. Az én feladatom pedig
az, hogy lehetôleg minél kevesebb dolog
akadályozza a zenekart az út megtéte-
lében.

Tóth Anna
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